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Výhled z kostela sv. Martina ve Chválenicích. (foto Václav Beneš)



Advent a Vánoce
Přehled akcí pořádaných plzeňským biskupstvím

Každou neděli adventní (28. 11. / 5. 12. / 12. 12. / 19. 12.):

– 6:45 Roráty v podání Plzeňského literátského bratrstva
– 15:00 Adventní půlhodinky – varhanní improvizace (hraje: 28. 11. Pavel Černý, 

5. 12. Jakub Janšta, 12. 12. Jaroslav Tůma, 19. 12. Pavel Šmolík)

29. 11., 19:00 Koncertní provedení rorátů (soubor Ritornello pod vedením Michaela 
Pospíšila)

17. 12., 18:00 Půjdem spolu do Betléma. Přinesení Ježíška do jesliček (od 17 hodin 
koncert Putování za světlem sboru Zvonky na náměstí Republiky)

21. 12., 19:00 Adventní koncert pro Hospic sv. Lazara

23. 12., 8:00 Mše sv. k přivítání Betlémského světla v Plzni – Katedrála sv. Bartoloměje

Rozdávání Betlémského světla v centru Plzně (betlemskesvetloplzen.skauting.cz)
23. 12., 14:00–18:00 Katedrála sv. Bartoloměje
24. 12., 9:00–17:00 Katedrála sv. Bartoloměje, 13:00–17:00 kostel NPM

24. 12., 11:00 Staroplzenecký živý Betlém, nám. Republiky

24. 12., 24:00 Půlnoční bohoslužba s biskupem Tomášem Holubem v katedrále 
sv. Bartoloměje

25. 12., 16:00 Slavnostní nešpory s biskupem Tomášem Holubem (účinkuje 
Katedrální schola pod vedením Petra Kryla, varhany: Aleš Nosek)

25. a 27. 12., 15:30   Zpívání u jesliček v kostele sv. Jana Nepomuckého

26. 12., 16:00 Slavnostní vánoční koncert – Česká mše vánoční Jakuba Jana Ryby 
(účinkuje soubor Resonance a členové orchestru Divadla Josefa Kajetána 
Tyla, řídí: Jitka Chaloupková)

26. 12., 16:00 Vánoční koncert skupiny Quo Vadis v kostele Nanebevzetí Panny Marie. 
Dobrovolné vstupné bude určeno pro Tříkrálovou sbírku.
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Rád bych v  tomto úvodníku přispěl malou inspiraci pro plodné prožívání 
synodálního procesu, do kterého jsme zváni našimi pastýři. Věřím, že to může 
obohatit i naše kráčení současným adventem a životem vůbec. Rád bych zmínil 
své nedávné obdarování Božím slovem skrze úryvek o emauzských učednících 
(Lk 24, 13–35). Určitě je to jeden z  výstižných biblických „vzorců“ synodality. 
V Kleofášově zvolání, které jsem použil do názvu tohoto textu, abych naznačil, 
co chci v této úvaze nabídnout, můžeme nalézt nejen Kleofášův údiv, ale i jeho 
nemalé rozčilení nad Ježíšovou neznalostí, zabedněností, lhostejností… A Ježíš 
to na sebe nechá dopadnout. Nebrání se. Naslouchá a chce naslouchat ještě 
víc, přestože je docela jisté, že o tom všem ví víc než dost. Chápe, i když nesou
hlasí. Ale ani nenechává věc ležet a aktivuje nejen rozum, ale i srdce učedníků: 
„Ó nerozumní, zpozdilého (pomalého, líného) srdce…“ (v. 25, pokus o doslov. 
překlad), protože právě srdce je důležitým orgánem duchovního poznání: „Což 
nám nehořelo srdce…?“ (v. 32). 

Určitě je v  úryvku o emauzských učednících mnohem víc prosynodálních 
inspirací, ať jde o ženy, kterým se zas tak moc nevěří, či roli Písma a Eucharis
tie, ale pro mě při mých posledních exerciciích byla „Slovem“ právě ta Ježíšova 
reakce na Kleofášovo rozčilení. Je to přesně to, co svatý Ignác z Loyoly udává 
jako nutnou podmínku pro plodné prožití exercičního času a, dovolím si tvrdit, 
i času, který je spjatý s jakoukoli duchovní událostí (a co jí vlastně není?). Ostat
ně právě tato duchovní cvičení byla na počátku jednoho z největších oživení 
v dějinách Církve. Ignác píše: „…předpokládá se, že každý dobrý křesťan musí být 
ochotnější vykládat výrok bližního v dobrém než ve špatném smyslu; a nemůže-li ho 
dobře vyložit, ať si zjistí, jak tomu výroku druhý rozumí, a rozumí-li mu špatně, tak ať ho 
s láskou opraví; a nestačí-li to, ať hledá všechny vhodné prostředky, aby se druhý, když 
tomu dobře rozumí, zachránil.“ (DC č. 22) 

Snad nikdy nezapomenu, jak jedna z  podob tohoto pravidla na mě kdysi 
vyzářila ze slov usmívajícího se a moudrého otce Špidlíka: „Člověk není to, co 
mluví.“ Tolikrát mě tato věta zastavila, když už jsem chtěl vystartovat proti tomu, 
co druhý říká, aniž bych aktivoval i srdce, které vidí hlouběji než rozum a může 
rozeznat, že například nespravedlivé a agresivní obvinění druhého může být 
voláním o pomoc či projevem nějaké vnitřní bolesti.  Advent je příprava na sla
vení Vánoc, které jsou víc než jiné oslavou rodinných a mezilidských vztahů. 
Můžeme zvláště v kontextu synodálního putování advent uchopit jako čas pro 
růst v umění naslouchat druhým, v naslouchání srdcem, které nořením do Boží 

Ty jsi snad jediný, kdo neví…!
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přítomnosti, Božího slova, skutků lásky a skrze věrné nesení tíhy dne získává 
svou vnímavost. Přeji nám všem srdce, které nám umožní naslouchat ostatním 
a zakusit to, že Ježíš přichází a tajemně se připojuje k našemu společnému pu
tování, protože on se narodil jako Immanuel, to je „Bůh s námi“ (Mat 1,23).

P. Martin Sedloň OMI
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Co se stalo

Generální sekretariát synody prodloužil první fázi synodálního procesu.
Generální sekretariát biskupské synody 29. října v tiskovém prohlášení ozná

mil, že prodlužuje první fázi synodálního procesu, věnovanou naslouchání 
a rozlišování v místních církvích, až do 15. srpna 2022. Původně měla být za
končena v dubnu, kdy měly biskupské konference a synody východních církví 
vypracovat souhrn z této počáteční etapy synodální cesty.

Generální sekretariát informoval o tom, že od biskupských konferencí, diecézí 
a eparchií dostával četná povzbuzující sdělení, která dokládají úsilí věnované 
počáteční konzultaci s Božím lidem. Zároveň se množily žádosti o to, aby tato 
první fáze synody trvala delší dobu a dopřála tak dostatek času k vyslechnutí 
a dialogu. Za vědomí toho, že synodální církev je církví naslouchající, a ve snaze 
o dobro církve proto řádná rada biskupské synody rozhodla o přeložení termí
nu, kdy mají místní církve odevzdat výsledný souhrn z první konzultační fáze, 
na 15. srpen 2022. (zdroj: Vatican News, česká sekce)

17. října vstoupila do diecézení fáze biskupské synody také plzeňská diecéze.
Při bohoslužbách v ten

to den se četl pastýřský 
list biskupa Tomáše Ho
luba. Přečíst si ho může
te v  listopadovém čísle 
Zpravodaje plzeňské die
céze (na str. 4–6) nebo 
na našem webu www.
bip.cz/synoda, kde najdete 
i moho dalších inspirativ
ních materiálů k synodál
nímu procesu. 
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Předseda ČBK Jan Graubner: Nechte se z ohledu na ostatní očkovat.

Počty nakažených covidem19 rychle stoupají. Není to výzva ke strachu či pa
nice, ale k větší důvěře v Boží ochranu a pomoc, na kterou ovšem můžeme spo
léhat jen tehdy, pokud se snažíme vidět Božíma očima a plnit Boží přání. Snad 
je nová vlna pandemie výzvou k vážnému zamyšlení a lepšímu nasměrování 
našich životů. Snad je to pozvání k větší ohleduplnosti k druhým.

Vím, že téma očkování rozděluje společnosti a nechci přispět k ještě většímu 
rozkolu. Očkování není samospasitelné, ale jak je vidět z menšího procenta ne
mocných ve skupině očkovaných, je to nástroj, který pomáhá. Prosím ty, kteří 
mohou být očkovaní a zatím nejsou, aby se z ohledu na ostatní obyvatele ne
chali očkovat. Ty, kteří se nechali vystrašit, že se očkováním dopouští nějakého 
hříchu, ujišťuji, že to mohou udělat s čistým svědomím. Ty, kteří hájí svou svo
bodu stát na svém názoru, prosím, aby z lásky k druhým dobrovolně obětovali 
část své svobody pro společné dobro.

Děkuji všem, kteří se snaží o ohleduplnost k druhým nejen vlastním očková
ním, ale i dodržováním hygienických předpisů na veřejnosti i v kostele. Není 
třeba být úzkostliví, ale ukáznění. Mezi tradiční skutky lásky v době adventní 
zařaďme i vlastní ukázněnost a ohleduplnost k druhým.

Všem přeji kousek radosti z dobrých skutků a z blízkosti Boha, kterou nabízí 
dobře prožitý Advent i svátky Narození Páně.

+Jan Graubner, předseda ČBK

Biskupství plzeňské chce zlepšit hospodaření na svých pozemcích. Projekt Živá půda mu 
pomáhá k udržitelnému zemědělství.

Biskupství plzeňské se rozhodlo 
změnit způsob hospodaření na vráce
ných zemědělských pozemcích. Spoji
lo se s odborníky z projektu Živá půda, 
kteří po revizi stavu pozemků navrhli 
konkrétní opatření a způsob hospo
daření, který povede ke zlepšení stavu 
půdy a jejímu zhodnocení. Jedná se 
o první projekt takového rozsahu, který využívá potenciál církevních restitucí 
k zastavení degradace půdy a navrácení života do zemědělské krajiny.

Pro Biskupství plzeňské je důležité spravovat vrácené pozemky koncepčně 
a s ohledem na dlouhodobou udržitelnost. Proto se propojilo s projektem Živá 
půda Nadace Partnerství, který se zaměřuje na poradenství pro vlastníky půdy 
a zemědělce s cílem zastavit znehodnocování půdy v Česku. Společně vybrali 
téměř 200 hektarů půdy, na kterých se již v tomto roce začne hospodařit udr
žitelně.

„Vnímám jako nesmírně důležité, aby každý svým dílem přispěl k ochraně ži
votního prostředí. Ve své encyklice Laudato si nás k tomu velmi intenzivně vy
bízí také papež František. Chtěl bych, aby se ochrana životního prostředí a udr
žitelné hospodaření s půdou stalo naprosto přirozenou součástí života v naší 
diecézi,“ vysvětluje plzeňský biskup motivaci zapojit se do projektu Živá půda.
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Biskupství plzeňské představilo program POMOCI BYDLET.
Prostřednictvím tohoto programu chce plzeňské biskupství nabídnout ná

jemníkům svých bytů seriózní a poctivé jednání, případně podat pomocnou 
ruku při řešení obtížných životních situací.  „Spolupracujeme s Městskou charitou 
Plzeň nebo organizacemi Víc než jen bydlení a Člověk v tísni. To nám dává mož
nost pomoci nájemníkům zorientovat se v systému sociálních dávek na bydlení 
nebo na péči, organizace Víc než jen bydlení zase pomáhá zprostředkovat ná
jemné bydlení lidem, kteří z jakéhokoli důvodu nemají finanční prostředky na 
kauci, která je v drtivé většině vyžadována,“ vysvětluje plzeňský biskup Tomáš 
Holub a dodává, že biskupství nechce a ani nemůže suplovat stát a sociální za
bezpečení, ale chce lidem ukázat všechny možnosti, které jim mohou pomoci 
vyřešit jejich obtížnou situaci.

V současnosti plzeňské biskupství vlastní a pronajímá sto sedmdesát osm 
bytů v deseti domech. V roce 2022 chce dostavět další dva domy ve Studentské 
a Resslově ulici v Plzni, čímž získá dalších sto třináct bytů. Do konce roku tedy 
počítá s dvě stě devadesáti jedna byty.

Jedinečný kalendář na rok 2022 nabízí unikátní pohledy do katedrály sv. Bartoloměje. 
Kalendář s  krásnými fotografiemi Soni Pikrtové a Jiřího Straška si můžete 

koupit na pokladně katedrály sv. Bartoloměje a na pokladně Plzeňské věže. Ná
stěnný kalendář je k dispozici ve dvou formátech: menší formát za 249 Kč, větší 
formát za 349 Kč.

Hledáme brigádníky na DPP do katedrály sv. Bartoloměje a na Plzeňskou věž.

Zaměstnanec na této pozici se bude podílet na zajištění provozu katedrály 
sv. Bartoloměje a Plzeňské věže. V  případě zájmu o nabízenou pozici prosím 
zašlete svůj životopis na adresu bastova@bip.cz. 

Náplň práce: prodej vstupenek a suvenýrů, administrativní činnost, úklid pra
coviště.

Odborné a kvalifikační předpoklady: komunikativní znalost jednoho světového 
jazyka, znalost práce na PC (Word, Excel).
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Osobní předpoklady: plnoletost, ochota pracovat o víkendech a svátcích, ko

munikativnost, samostatnost, spolehlivost, flexibilita.
Co nabízíme: dlouhodobou spolupráci, možnost práce v jedinečných prosto

rách mimořádné kulturní památky.

Komunitní centrum V DOBĚ vzniká opravdu v zajímavé době.
Název V DOBĚ je složenina dvou prvních částí z názvu obce Dolní Bělá, v níž sídlí ko-

munita i sídlo spolku. Ovšem vzniklé slovo „doba“, tedy čas, v němž komunitní centrum 
vzniká, obsahuje zároveň motivy jeho vzniku. Komunita, spolek i centrum vznikají jako 
odpověď na specifika dnešní doby, duchovní i vztahovou vyprahlost mezi lidmi.

O myšlence komunitního centra mluvíme v  naší oblátské rodině už něko
lik let. Taky o kavárně a hospodě a kadeřnictví a taneční stodole a jídelně pro 
chudé a společném domově a o mnohém dalším. Každá naše vášnivá debata 
o tom, co všechno bychom chtěli dělat a založit, ovšem končila nostalgickým 
povzdechnutím: „Tak třeba někdy...“ Hospodin sice rozsévá plnými doušky, ale 
s tou úrodnou půdou, ze které by mohlo něco vyrůst, už je to těžší. A tak jsme 
se snažili hnojit a zalévat, jak se dalo! Před dvěma lety vznikla laickořeholní 
komunita, začali jsme žít spolu, kafe se učíme dělat lepší a lepší, tančíme, kde 
jen se dá, vlasy si střiháme aspoň vzájemně… Vztahy a vzájemná blízkost jsou 
pro nás úplně nejvíc. 

Do toho všeho jednoho dne přišel otec biskup Tomáš za plaskými misionáři 
obláty s prosbou o převzetí farností Dolní Bělá a Ledce a s nabídkou přestěho
vání plzeňské laickořeholní komunity na volnou faru do Dolní Bělé. A bylo to. 
Nový dům, nový domov, další krok vpřed. Velká zahrada se stodolou. A jdeme 
na to, komunitní centrum je tu. Programově se sice teprve rozjíždí, ale život 
v něm už běží na plné obrátky. 

Fara musí projít poměrně velkou úpravou. V  současnosti je dokončena re
konstrukce prvního patra, což je první a rozhodující etapa komunitního centra. 
V patře se usídluje laickořeholní komunita, která by měla animovat fungování 
celého centra. Jak takové komunitní centrum bude fungovat? Chtěli bychom, 
aby bylo především místem setkání s Hospodinem skrze vztahy, které žijeme, 
protože i on sám je vztah. Nechceme nabízet přehršel nových aktivit a progra
mů, těch je dnes na výběr všude dost, ale spíše vytvořit místo, kde se budou cítit 
všichni dobře a vítaní. Naše cesta je cestou všední lásky v nenápadných myš
lenkách a zdánlivě bezvýznamných rozhodnutích každého dne. Už teď uznává
me, že nám to moc nejde, ale přesto zakoušíme určitou bezstarostnost, protože 
víme, že jsme součástí „Božského tance“ a on je tím, kdo vede. 

Chtěli bychom časem upravit i přízemí fary a vytvořit tak lepší zázemí pro 
farní akce nebo víkendové programy s možností přespání. Střídmé plány se už 
rýsují. Nemůžeme mlčet o vstřícnosti ekonomické rady farnosti a biskupství, 
které nám umožnily využít peníze získané z některých menších prodejů farních 
nemovitostí. Tyto zdroje jsou ovšem omezené, a tak spoléháme na prozřetel
nost. Tím celá vize nekončí, ale spíše začíná. Současně s modernizací fary se 
pomalu začíná rodit také myšlenka vybudování menšího sálu na zahradě s dob
rým zázemím k využití např. na eucharistie pro rodiny s dětmi, přednášky, kurzy, 
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oslavy, pronájem veřejnosti atd. Vše se ale bude odvíjet od aktuálního vývoje 
a možností získání finančních prostředků.

Pokud vás myšlenka nového komunitního centra zaujala, budeme rádi, když 
do toho půjdete s námi, ať už jakoukoliv formou. Podpora naší diecéze je pro 
nás klíčová a rozhodující i v dalších krocích. Pro tyto účely jsme také založili spo
lek V DOBĚ, který bude zastřešovat nejen všechny aktivity komunitního centra, 
ale hlavně tvořit vztahovou základnu nás všech, kteří chceme společně pláno
vat, snít a pracovat na Boží vinici. Pro další informace o spolku nebo v případě 
zájmu o členství kontaktujte předsedkyni spolku Zuzanu Láškovou (zuzana.lasko-
va1@gmail.com). Podpořit nás finančně, přispět na vybavení nového komunitní
ho centra a rozběhnutí prvních aktivit lze pomocí účtu spolku: 2802045947/2010. 

Momentálně ještě vybalujeme krabice, otužujeme se a zvykáme si na život 
hospodářů. Ale s podporou v zádech všech vás, kteří na nás myslíte, kteří se za 
nás modlíte, kteří nám přispíváte finančními prostředky, kteří nám jezdíte sekat 
trávu, řezat dříví a pomáhat s úklidem, kteří za nás vyzvedáváte zásilky na poště 
a šijete nám závěsy, kteří nám nosíte bábovky a jen tak se za námi zastavujete, 
abyste nás pozdravili, to jde a s velkou radostí. 

Zuzana Lášková

ŘÍJEN
16. října vystoupily chrámové sbory plzeňské 
diecéze v katedrále sv. Bartoloměje.

Letošní tradiční setkání chrámo
vých sborů plzeňské diecéze se kona
lo po dvouleté přestávce, která byla 
způsobena celosvětovou pandemií. 
Setkání bylo poznamenáno určitým 
handicapem, neboť se na něj přihlási
ly mimo 6 plzeňských sborů jen další 
3 mimoplzeňské, a to z Tachova, Kla
tov a Holýšova. Akce se uskutečnila 
v  nádherně zrestaurované katedrále 
sv.  Bartoloměje v  Plzni, kde máme 
k dispozici i skvělé romantické varha
ny, které se během setkání také přihlá
sily o slovo. 

Setkání jsme zahájili slavením mše 
svaté v  10 hodin, pak následovala 
zkouška společných skladeb v diecéz
ním muzeu. Od 12 do 14 hodin byl 
prostor k obědu a posléze i k  setkáníporadě jednotlivých sbormistrů. Od 14 
hodin si každý sbor připravil pro tuto událost samostatný pěvecký program, 
který byl složený z chrámové hudby od 1. tisíciletí až do 21. století.  

Jako vrchol tohoto dne se v 15:30 sbory spojily v jeden celek a naplnily prostor 
katedrály společnými 7 skladbami. Pro tento účel jsme zvolili hudbu rakouského 
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Antonína Brucknera, mariánskou píseň Pozdravena buď Královno v  aranži Víta 
Janaty, dále dvě Pange Lingua rakovnického regenschoriho a skladatele Josefa 
Omáčky, jako malé překvapení zazněla i jihoafrická modlitba I’Pharadisi, zazname
naná švédským skladatelem Andersem Nybergem, a konečně píseň ke sv. Barto
loměji – Ouzká cesta, zkomponovaná mladým skladatelem Vítem Janatou z Prahy. 

Závěrečné společné vystoupení bylo navíc zarámované sólovou varhanní 
hudbou v podání Aleše Noska, na úvod zazněla Legenda h moll klatovského 
rodáka a pozdějšího profesora varhanní hry na pražské konzervatoři Josefa 
Kličky (†1937) a na závěr slavnostní Marche Triomphale holandského varhaníka 
a skladatele Jeana Nielanda (†1963). Varhanní skladby byly vybrány s ohledem 
na velmi pestré zvukové možnosti katedrálních varhan, tak aby tento nástroj co 
nejlépe prezentovaly.

Aleš Nosek
regenschori v katedrále sv. Bartoloměje v Plzni

17. října byla zahájena diecézní fáze biskupské synody.
Aktuální informace najdeze na webu www.bip.cz/synoda.

22. října si farnost Plzeň-Bory připomněla výročí 110 let od posvěcení kostela.
Slavnostní mši svatou v kostele sv. Jana Nepomuckého na Chodském náměs

tí v Plzni celebroval generální vikář plzeňské diecéze P. Jakub Holík. Sto desáté
mu výročí posvěcení kostela byla věnována rubrika Zaostřeno na… v říjnovém 
čísle Zpravodaje plzeňské diecéze (s. 14–16).

26. října zemřela paní Jana Hrbotická.
Mgr. Jana Hrbotická stála u zrodu Církevního gymnázia Plzeň a byla jeho prv

ní ředitelkou. Zemřela 26. října ve věku 75 let. Poslední rozloučení se uskutečni
lo v úzkém rodinném kruhu 4. listopadu. Zádušní mši svatou za zesnulou cele
brovali 19. listopadu v katedrále sv. Bartoloměje plzeňský biskup Tomáš Holub 
a emeritní biskup František Radkovský.

Vzpomínka Mgr. Daniela Petříčka, ředitele CG Plzeň:
Na Církevní gymnázium Plzeň jsem nastoupil v roce 1996 a až do roku 2004 

(před odchodem paní ředitelky Jany Hrbotické do penze) jsem zde působil jako 
učitel a třídní. Jedna z mých vzpomínek na Janu Hrbotickou je ovšem ještě star
ší, z doby, kdy jsem pracoval na českobudějovickém biskupství. V rámci přes
hraničního ekologického programu Tulipán jsme tenkrát jeli asi na týden do 
Holandska, s cílem alespoň trochu poznat holandské školství a zdejší přístup 
k ekologické výchově. Při této příležitosti jsem se seznámil se dvěma tehdejšími 
učitelkami z CG Plzeň. Když jsme se vraceli zpět do ČR a stáli jsme ve frontě před 
hranicemi, přišla k  našemu autu jedna starší dáma a začala se velmi zajímat 
a vyptávat svých dvou kolegyň. Jana Hrbotická se seznámila i se mnou a cestou 
domů jsme si pak povídali.

Právě díky tomuto rozhovoru mě Jana pozvala na schůzku, coby ředitelka CG 
Plzeň totiž zrovna hledala učitele. Přicestoval jsem tedy z  Českých Budějovic 
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do Plzně a absolvoval přijímací pohovor. A Jana Hrbotická se rozhodla mě při
jmout. Mně i mé ženě velmi pomohla na startu tady v Plzni – přicházeli jsme 
coby čerství absolventi univerzity do nového města, do prostředí, kde jsme 
nikoho neznali. Nebylo to jednoduché… Velmi rád na svůj příchod do Plzně 
vzpomínám, protože jsem tehdy poznal Janu jako velmi citlivého člověka, který 
umí pomoc lidem.

Až když její vedení školy poměřuji optikou svých současných zkušeností (pů
sobím jako ředitel 17 let), uvědomuji si, jak moc byla Jana odvážná. Nebála se 
dávat šanci mladým lidem kolem sebe, zdaleka jsem nebyl jediný (tehdy za
čínající kantor), komu důvěřovala. To vše charakterizovalo Janu jako ředitelku 
školy, u jejíhož vniku stála. Byla skutečným lídrem s vizí, věděla, kam by mělo 
gymnázium směřovat. Toho jsem si velmi vážil už v  době, kdy jsem na škole 
působil jako třídní učitel.

Přiznávám, že jsme s kolegyněmi či kolegy učiteli občas i kritizovali některá 
rozhodnutí paní ředitelky. A až ve chvíli, kdy jsem vedení školy převzal, jsem si 
začal uvědomovat, jak byla naše kritika vedení dětinská. Učitelé nemohou mít 
přesnou představu o tom, co znamená školu řídit, už proto, že nemají všechny 
informace, které mají ředitelé. Až dnes, když se otočím zpět, mohu díky svým 
zkušenostem objektivněji přimýšlet o tom, jak přínosné Janino vedení školy 
bylo.

1. července 2004 měla Jana odejít do penze a já, po úspěchu ve výběrovém 
řízení, jsem měl převzít řízení školy po ní. V té době udělala Jana velmi citlivou 
a rozumnou věc – mnohem víc se se mnou o mnoha záležitostech bavila a zá
roveň mi dávala víc prostoru. Říkala mi, jak by kterou situaci řešila, jaký má na 
věc názor… Půl roku mě (jako mentorka) provázela. Ovšem když jsme mluvili 
o tom, co se bude ve škole dít 1. září nebo později, dávala mi najevo, že to už 
budu ředitel, a že tedy už musím rozhodnout já. Velmi mi tímto svým přístupem 
pomohla.

Vtipný moment nastal hned na začátku července téhož roku, kdy jsem řešil 
jakýsi krizový moment ohledně investic (opravovali jsme střechu). Bylo třeba, 
abych rychle rozhodl. Požádal jsem tedy telefonicky o radu Janu a oslovil jsem ji 
paní ředitelko. Ona se smála: „Dane, já už nejsem ředitelka. Jsem babička a jsem 
s vnučkou v ZOO. To už si musíte vyřešit sám.“ Byla ovšem laskavá a poradila mi, 
co by udělala na mém místě. Taková je má vzpomínka na Janino široké srdce 
v době, kdy jsem byl na samém začátku v roli ředitele.    

Naše střídání s  Janou bylo plynulé a ona udělala pro školu to nejlepší, co 
mohla (bylo vidět, že to má promyšlené): řekla včas, že půjde do penze, a občas 
to diplomaticky připomínala, abychom s tím počítali a zvykali si. Muselo pro ni 
být pochopitelně těžké, když už nebyla ředitelkou, ale babičkou, a jen zpovzdálí 
sledovala, jak někdo cizí navazuje na její práci. Ona stála u zrodu CG Plzeň, vy
dupala tu školu ze země. I po odchodu Jany do důchodu jsme spolu velmi čile 
komunikovali, Janu zajímalo, co je nového u nás ve škole i v církevním školství. 
Naše komunikace byla intenzivní, i když jsme se názorově lišili.
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2. listopadu jsme si připomněli všechny naše zemřelé.

Po slavnosti Všech svatých, která se každoročně slaví 1. listopadu, následuje 
v liturgickém kalendáři Vzpomínka na všechny věrné zemřelé. Protože to letos 
(na rozdíl od loňského roku) umožnila epidemická situace, katedrála sv. Barto
loměje se zaplnila velkým množstvím lidí. Již tradiční večer s názvem Svíce pro 
naše zemřelé opět nabídl prostor pro ztišení i modlitbu, pro vyjádření naděje 
i vděčnosti za ty, kteří již překročili práh smrti. 

Příchozí mohli na připravené lístečky napsat jména svých drahých zesnulých 
a přidat je do velkého koše, všechna jména a prosby za zemřelé (včetně těch 
zaslaných online nebo vložených do truhly u plzeňského Andělíčka) předal bis
kup Tomáš přítomným bratřím trapistům. Ti i letos slíbili, že se budou za naše 
zesnulé až do Velikonoc modlit. 

Naději, že smrt nemá poslední slovo, nejlépe vyjádřily plamínky svíček, které 
prozářily tmu chladného podzimního večera, nejen v plzeňské katedrále.

10.–12. listopadu proběhla v Plzni Konference církevních škol a školských zařízení.
Plzeň hostila Konferenci církevních škol a školských zařízení. Do plzeňského 

Parkhotelu se sjelo na 140 ředitelů církevních škol, školních kaplanů a zástup
ců zřizovatelů z celé České republiky. Mezi tradiční body této konference pat
ří prezentace zástupců Ministerstva školství k financování církevního školství 
a jednání ředitelů v sekcích dle jednotlivých stupňů vzdělávání. Hlavním téma
tem další části konference byla identita církevní školy. V průběhu v kostele sv. 
Jana Nepomuckého na Chodském náměstí se pro účastníky konal modlitební 
večer chval, ekumenická bohoslužba a mše svatá, kterou celebroval generál
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ní vikář P.  Jakub Holík. Čtvrteční večer ozdobil svým vystoupením gospelový 
sbor Touch of gospel pod vedením Michala Beránka, toto vystoupení bylo pro 
všechny opravdu mimořádným zážitkem.

Všem, kteří pomáhali organizátorům s přípravou a realizací konference, patří 
upřímný dík.

Mgr. Jana Černíková, 
koordinátorka pro školské právnické osoby 

zřízené Biskupstvím plzeňským

Týden 14.–21. listopadu byl věnován modlitbám za mládež. 
V týdnu před Slavností Krista Krále (14.–21. listopadu 2021) proběhl Týden 

modliteb za mládež. V pátek 19. listopadu se v kostele Nanebevzetí Panny Marie 
v Plzni konal večer modliteb a chval se společenstvím GIF, který byl otevřený 
všem generacím. Modlitba, která zahájila diecézní setkání mládeže s biskupem 
Tomášem, byla přenášena online. 
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Zeptali jsme se našich kněží

EMERITNÍ BISKUP FRANTIŠEK RADKOVSKÝ
Jaká je Vaše nejživější vzpomínka na slavení Vánoc v dětství?

Vzpomínek je hodně, bylo by to na dlouhou odpověď. Nejraději snad vzpo
mínám na vánoční bohoslužby s krásnou hudbou a liturgií, při které jsem mohl 
ministrovat.

Čím Vás děti nejvíce inspirují? Co byste se od nich chtěl naučit?
U dětí je důležitá důvěra v rodiče a spolehnutí se na ně. Chci se, podle příkla

du dětí, stále učit důvěře v Boha a spolehnutí se na něho, tak jak to učí svatá 
Terezie z Lisieux.

Co máte na Vánocích nejraději (na co se nejvíc těšíte) a co Vám na Vánocích vadí?
Stále víc mě fascinuje tajemství Božího vtělení, oslavované o Vánocích. Jak se 

Syn Boží přiblížil nám, lidem ve všem, kromě hříchu. A to navždy. Nepochopi
telné, a přece pravdivé.

Vadí mi, že se Vánoce soustřeďují především, často až výlučně, jen na děti 
a že je nejdůležitější nákup dárků. Vánoce se nám do značné míry proměnily 
v záležitost kšeftu.

Kdybyste dnes psal dopis Ježíš(k)ovi a směl se ho na něco zeptat – na co byste se zeptal?
Nevím, na co bych se zeptal. Pokud mám nějaké otázky, hledám odpověď 

v Bibli, především v evangeliích, tedy v jeho slovech tam zapsaných.
S naším Pánem Ježíšem rozmlouvám každý den. S ním svůj den začínám a s 

ním ho taky končím. Často mu říkám, že ho mám rád a že se na něj těším. Dou
fám, že až skončím tento pozemský život, spočinu v jeho náruči.

Co vám letos udělalo radost? Co vás nejvíc překvapilo?
Každodenní život a jeho pokojný a poklidný průběh, i přes téměř každodenní 

cestování po diecézi s návštěvou charitních zařízení.
Nejvíc mě, podobně jako mnoho dalších, překvapila pandemie Covidu19 

a komplikace, které s sebou přinesla pro náš život.
Milí čtenáři, ať Vám a Vašim drahým Bůh žehná po celý příští rok. Ať Vám dá 

hodně zdraví, dobré, láskyplné vztahy se všemi lidmi, zvláště s těmi, s nimiž 
prožíváte svůj každodenní život, a ať Vám pomůže, aby stále rostla Vaše láska 
k němu samotnému. Budu se za Vás denně modlit.
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P. EMIL SOUKUP (farnost Domažlice)
Jaká je Vaše nejživější vzpomínka na slavení Vánoc v dětství?

Živě si připomínám si Vánoce, kdy jsem dostal loutkové divadlo, které jsem si 
tolik přál. Díky tomu, že jsem často hrál pro rodinu, jsem se naučil zřetelně mlu
vit. Netušil jsem, že to ve svém životě tak dobře využiji. Loutkové divadlo jsem 
miloval, sám jsem si psal divadelní hry, které jsem potom uváděl.

Čím Vás děti nejvíce inspirují? Co byste se od nich chtěl naučit?
Jsem ve věku, kdy už vnímám velký věkový rozdíl od věku dětí. Měl jsem 

štěstí, že jsem opravdu hodně učil náboženství. Když jsem byl kaplanem v Do
mažlicích, učil jsem každý rok více jak 200 dětí. S dětmi jsem zažil nepředstavi
telné zážitky. Zvláště v Lomnici nad Lužnicí, kde jsem s ministranty jezdíval na 
kole po jihočeských rybnících. Obdivoval jsem jejich schopnost připravit si na 
březích rybníků občerstvení. Od dětí se učíme bezprostřednosti, děti dovedou 
říci všechno, co si myslí. Tady platí slova Pána Ježíše: „Jestliže znovu nebudete jako 
děti…“ (Mt 18,3). Děti neposuzují člověka podle věku. Oslovilo mě, jak před ne
dávnem malý chlapec přiběhl až k samotnému papeži, který později přiznal, že 
jej tato nečekaná událost povzbudila.

Co máte na Vánocích nejraději (na co se nejvíc těšíte) a co Vám na Vánocích vadí?
Vánoce mám opravdu rád. A co mám nejraději? Posezení u štědrovečerního 

stolu, půlnoční mši svatou. Ta patří ke slavení vánočních svátků a dovede mě 
hodně nabít. Pokládal bych to za hřích, kdyby mi na Vánocích něco vadilo. Je 
jisté, že jsme je prožívali jinak v dětství, kdy jsme se těšili na dárky a potom se 
z nich radovali, často jsme se s nimi nechtěli rozloučit, když jsme měli jít už spát. 
V současné době se spíše zaměřím na hlubší prožívání svátků. Ono Ježíšovo: 
„Zajeď na hlubinu“ (Lk 5,4) prožívám o Vánocích ještě intenzivněji. Ve stáří se člo
věk musí naučit zříkat se určitých věcí. Opět mě napadají slova sv. Pavla: „Když 
jsem byl dítětem, mluvil jsem jako dítě, usuzoval jsem jako dítě. Když se ze mě stal muž, 
všechno dětské jsme odložil.“ (1 Kor 13,11).

Kdybyste dnes psal dopis Ježíš(k)ovi a směl se ho na něco zeptat – na co byste se zeptal?
Dnes bych se Ježíška na nic neodvážil zeptat. Přišlo by mi to příliš troufalé. 

Vím, že dostáváme od něho impulzy, které bychom měli vnímat. Pokud by tomu 
tak nebylo, že bych je nevnímal, byla by chyba zcela určitě na mé straně. Snažím 
se s ním prožívat svůj život, a tak, aspoň se to domnívám, vnímám tyto impulsy.

Co vám letos udělalo radost? Co vás nejvíc překvapilo?
Letos mi udělalo radost, že jsem mohl strávit opět několik hodin v klášteře 

Marienau v jižním Německu. Po dvou letech jsem tam mohl přes přísná pro
tiepidemická opatření přijet. Do kartouzy jsem se dostal pod podmínkou, že 
přijedu v 15 hodin a druhého dne v 10 hodin dopoledne klášter opustím. Po 
celou dobu pobytu jsme se s nikým nesměl setkat, výjimkou byl bratr Raffael, 
kterého jsem přijel navštívit. Díky tomu jsem při nočním oficiu prožil hluboké 
chvíle. A co mě překvapilo? Překvapilo mě, že jsem byl schopen sám řídit osobní 



16

Za
os

tř
en

o 
na

…
auto, a to v počasí velmi nepříznivém: byla mlha, vítr, déšť. Musel jsem tedy těch 
více jak 400 km řídit sám, nikdo mě nedoprovázel, protože do kláštera Marienau 
neměl nikdo kromě mě přístup.

Na závěr přeji všem čtenářům diecézního zpravodaje požehnané svátky, hod
ně radosti z narození Spasitele. Do nového roku 2022 přeji všem hodně zdraví, 
Boží lásky, aby nikdo neztrácel naději. Vždyť vše je v rukou Božích.  

P. PAVEL PETRAŠOVSKÝ (farnost Plzeň u katedrály sv. Bartoloměje)
Jaká je Vaše nejživější vzpomínka na slavení Vánoc v dětství? 

Byly to Vánoce v nemocnici na Motole, kde táta ležel s infarktem. Propašovali 
jsme tam malý vánoční stromek, salát a kapra, zpívali jsme koledy a bylo to silné 
tou radostí i bolestí dohromady. A ani nám tenkrát nevadilo, že na nemocnič
ním personálu bylo vidět, že si neodepřeli vánoční přípitek.     

Čím Vás děti nejvíce inspirují? Co byste se od nich chtěl naučit?
Jako ten, kdo občas káže na Ježíšovy výroky o tom, že kdo nebude jako děti, 

nevejde do Božího království, bych měl mít pár odpovědí v rukávu. Děti vědí, že 
jsou odkázány na pomoc shora, že si samy nevystačí, nehrají si na pány situace. 
Ale staromódně si taky myslím, že se spíš děti musí učit od dospělých. 

Co máte na Vánocích nejraději (na co se nejvíc těšíte) a co Vám na Vánocích vadí?
Mám rád ten příběh o pokorném Bohu, který má v srdci bláznivou touhu se 

darovat. Mám rád půlnoční mše, ve kterých se ten příběh vypráví. Taky jsem rád, 
že po pár letech, kdy to časově nešlo, bylo teď pár Vánoc, kdy jsem mohl večeřet 
se svou rodinu. Nesnáším nakupování a všechen ten povinný mumraj okolo.  

Kdybyste dnes psal dopis Ježíš(k)ovi a směl se ho na něco zeptat – na co byste se zeptal?
Jestli už se konečně nechce letos narodit tam, kde se zdá být nepřítomný. A asi 

bych mu uměl vyjmenovat několik míst, kterým by jeho narození udělalo radost. 

Co Vám letos udělalo radost? Co Vás nejvíc překvapilo?
Po lockdownu najednou dělají radost a překvapují obyčejné věci, které byly 

předtím samozřejmé: že se může slavit mše svatá v kostele a lidi smí být při tom, 
že patřím do nějaké farnosti, že jsou lidé, kterým chybí společenství. 

Do nového roku si přejme, ať nám tyto otevřené oči pro neobyčejnost všed
ních věcí zůstanou i bez dalšího lockdownu.

P. VÁCLAV VOJTÍŠEK (farnost Tachov)
Jaká je Vaše nejživější vzpomínka na slavení Vánoc v dětství? 

Vybavuje se mi u nás doma nazdobený stromeček s papírovým betlémem, 
hořící prskavky a hořící klasické voskové svíce a vůně františka.

Čím Vás děti nejvíce inspirují? Co byste se od nich chtěl naučit?
Děti inspirují svým čistým pohledem, bezelstností, rychle zapomenou, že 

před chvilkou plakaly a něco je bolelo, umí si hrát a bavit se. 
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Co máte na Vánocích nejraději (na co se nejvíc těšíte) a co Vám na Vánocích vadí?
O Vánocích jsou si lidé k sobě blíž a jsou na sebe vlídnější. Vadí mi přílišná 

komerce – Vánoce jako obchodní artikl se dobře prodávají. 

Kdybyste dnes psal dopis Ježíš(k)ovi a směl se ho na něco zeptat – na co byste se zeptal?
Ptal bych se Ho, jak se daří na věčnosti mým zesnulým z naší rodiny.

Co Vám letos udělalo radost? Co Vás nejvíc překvapilo?
I přes obtíže roku lidé hledali Boha a vyhledávali službu církve. Nejvíce a mile 

mě překvapil můj Pán Ježíš – ostatně jako vždy.
Všem přeji požehnání a Boží ochranu a aby už nový rok plynul s Boží pomocí 

normálně a bez omezení.

P. VLASTIMIL KADLEC, OMI 
Jaká je Vaše nejživější vzpomínka na slavení Vánoc v dětství?

Nemám paměť tak dlouhou, že by sahala do raného dětství, ani si nepama
tuji, že by nám hořel stromek, někomu zaskočila v krku kapří kost… Nejživější 
vzpomínku na Vánoce mám tedy „olfaktorickoauditivní“: cítím vůni purpury 
smíšenou s vůní maminčiny vánočky a do toho hraje Alžbětinská serenáda.

Čím Vás děti nejvíce inspirují? Co byste se od nich chtěl naučit?
Schopností nechat se snadno překvapit a uměním žasnout. Jako by byly kaž

dé Vánoce ty úplně první. Tomu se už několik let vědomě učím a budu učit i dál.

Co máte na Vánocích nejraději (na co se nejvíc těšíte) a co Vám na Vánocích vadí?
Nejraději mám vánoční blízkost. Zní to asi jako klišé… „o Vánocích jsme si 

všichni nějak blíž“… ale ta nepředstavitelná Boží blízkost, jejíž příchod každé 
Vánoce slavíme, se svou vlastní silou proměňuje i v blízkost mezi námi. A o Vá
nocích se tohoto tajemství, myslím, dotýkáme úplně všichni, věřící i nevěřící. 
A  těším se, až se po „půlnočních“ setkáme se spolubratry a promrzlí a s pro
křehlýma rukama si připijeme horkým svařákem. A taky na radost dětí, až roz
svítíme náš venkovní betlém. Nevadí mi asi nic, i ten přehnaný shon beru jako 
součást lidské touhy udělat druhým radost a společně slavit.

Kdybyste dnes psal dopis Ježíš(k)ovi a směl se ho na něco zeptat – na co byste se zeptal?
Myslím, že bych se neptal na nic. Nechci, aby to znělo moc „svatě“, ale já bych 

fakt asi jen děkoval. Za to, že si mě našel, a že tedy o Vánocích můžu slavit oprav
du Vánoce.

Co Vám letos udělalo radost? Co Vás nejvíc překvapilo?
Radostí byla spousta! Skvělé společenství lidí, které se vytvořilo online bě

hem naší Sobotní školy, vítězství Barbory Krejčíkové na Roland Garros, objevení 
jednoho starého dílu Hercula Poirota, který jsem neznal, Fratelli tutti a synoda 
o synodalitě, vynikající šafránové rizoto, které jsem dělal úplně poprvé, první 
sliby našich nových oblátských asociovaných, naše dolnobělská laickořeholní 
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komunita, orosený půllitr dvanáctky v plaské pizzerii při letním setkání s přáteli, 
naši Oldies, výsledky parlamentních voleb… A největší radost mám z toho, že 
to, co děláme, mi dělá radost. I letos mě pokaždé překvapilo, že jsem se znovu 
a znovu nechal vytočit tím, že to, co je pro mě naprosto jasné, nemusí být vůbec 
tak jasné pro někoho druhého.

Přeji nám všem, abychom si nenechali utéct příležitost synodální cesty, stáva
li se spolutvůrci otevřené a přijímající církve a abychom se z evangelia opravdu 
radovali. A taky trochu toho dětského úžasu!

P. TOMÁŠ KADLEC (farnost Rokycany)
Jaká je Vaše nejživější vzpomínka na slavení Vánoc v dětství?

Myslím, že je to jedna z nejranějších, kdy jsme jako děti přicházely k rozsvíce
nému stromečku, který svítil a hlavně pod ním byly dárky, na které jsme se těšili. 

Čím Vás děti nejvíce inspirují? Co byste se od nich chtěl naučit?
Prožíváním konkrétního okamžiku. Když si hraji s autíčkem, tak si s ním hraji 

a ostatní vesmír neexistuje. Tak podobně bych chtěl umět řešit naplno úkoly, 
a ne přemýšlet, co ještě jiného mám řešit.

Co máte na Vánocích nejraději (na co se nejvíc těšíte) a co Vám na Vánocích vadí?
Setkání s rodinou (i širší) a s přáteli. Tento rok je budu poprvé prožívat jako 

kněz, tak jsem zvědavý, jaké to bude.

Kdybyste dnes psal dopis Ježíš(k)ovi a směl se ho na něco zeptat – na co byste se zeptal?
Nic mě nenapadá. Myslím, že On nejlépe ví, co máme vědět a co ne.

Co Vám letos udělalo radost? Co Vás nejvíc překvapilo?
Tento rok bylo pro mě nejzásadnější svěcení. To mi udělalo radost i mě stále 

překvapuje, co to je být knězem.
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Adventní zamyšlení Lucie Vavruškové

Doba adventní je pro mě velmi silným časem. Je pro mě vždy časem Božích 
zázraků. Každý advent přináší své kouzlo, radost a očekávání. Z druhé strany je 
ale také časem, kdy často mnohem více vnímám lidské utrpení. Bylo by asi blá
hové si myslet, že mávnutím kouzelného proutku lidské trápení ustoupí do po
zadí, a budeme prožívat jen idylku, klid a adventní pohodu. Tento čas milosti je 
totiž také časem, kdy máme zbavit prachu svou víru, sundat z očí šupiny a dívat 
se na svět Božím pohledem, abychom byli vnímavější k souběhu skutečností, 
jako je tajemství života a smrti, zrození a umírání, světla a temnoty, dobra a zla, 
spravedlnosti a nespravedlnosti, pokoje a nepokoje. A právě v tomto zvláštním 
setkávání milosti a hříchu, útěchy a utrpení, můžeme snadněji zahlédnout, jak 
přichází sám Bůh, aby nás obdaroval svou milostí, svým největším Darem. Oče
kávat zázrak, věřit v něj a prosit o něj podobně jako děti, které poprvé berou do 
ruky malé sněhové vločky, co padají z nebe, a tančí mezi nimi.

Teď vás na chvíli vezmu za ruku a pozvu do svých vzpomínek, na kratičkou 
cestu krajinou příběhu mého předloňského adventu. Musím teď přiznat, že ad
vent 2019 byl asi tím nejkrásnějším a zároveň nejtěžším adventem mého živo
ta. Vyprávění začne v nemocnici, která je místem mé každodenní služby jako 
nemocniční kaplanky. Každý adventní týden předminulého roku jsem mohla 
prožít se svými pacienty vlastně jako malé Vánoce. Někteří byli i v mém věku, 
a přesto už museli zápasit o každý den svého života, a tak nebylo vůbec jasné, 
zda se Vánoc vůbec dočkají. A právě proto bylo jasné, že Vánoce pro ně musí za
čít co nejdříve. Tak se stalo, že první takové Vánoce začaly v jednom z nemocnič
ních pokojů už v prvním adventním týdnu. Venku byla už úplná tma. Nechyběl 
stromeček, dárek, koleda a zapálená svíčka. Asi to vypadalo dost bláznivě, ale 
my jsme věděli, že je to opravdová a velmi důležitá chvíle. Pak se stala strašná 
věc, stromeček chytil od svíčky a celý vzplanul. Byl to jen mžik, plameny, obrov
ský kouř, který se linul po pokoji, rychle jsem hasila hořící stromek. Když jsem 
ovšem zvedla své oči ke stropu, uviděla jsem požární hlásič a bylo mi jasné, že 
z hlediska všech těch předpisů je to můj konec. Jediné, co mě napadlo, bylo 
v duchu zavolat: „Bože, prosím, udělej vánoční zázrak!“ a otevřela jsem okno, 
aby se kouř co nejrychleji vyvětral. Celá situace se po půl hodině uklidnila a po
žární hlásič se opravdu jen zázrakem nespustil. Když vše dobře dopadlo, slyšela 
jsem jen tiché pošeptání: „Děkuju, to byly moje nejkrásnější Vánoce.“  

Další dny se mezi přáteli pacienty roznesla zvěst o vánočním zázraku a neú
prosná pozvání ke slavení Vánoc na sebe nenechala dlouho čekat. A tak jsme 
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slavili Vánoce ještě několikrát každý týden v celém adventu. Poslední takové 
slavení Vánoc bylo těsně před Štědrým dnem a bylo zase trochu v jiném stylu. 
Iniciátorem se stal jeden z pacientů. A šlo o vánoční překvapení pro Václava, 
který zůstal sám po nedávné smrti své dcery. Slavili jsme na oddělní, ale dá
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rek čekal v kufru auta na parkovišti před nemocnicí. Václav nevěřícně otevřel 
kufr auta, v němž byl prazvláštně zabalený dárek. Byl tam velký jutový pytel, ve 
kterém se něco hýbalo. Václav se zdráhal pytel rozvázat, ale když to přece jen 
udělal, vykouklo na něj malé, růžové selátko. Byl to vlastně dárek se vzkazem 
z Nebe od jeho dcery Janičky, která mu každý rok s velkou radostí kupovala 
nějaké živé zvíře, o které se pak mohl starat. A tak se radost a legrace něžným 
způsobem proplétaly s utrpením a smutkem. Ale to ještě nebyl konec tohoto 
zvláštně krásného adventu. 

Každou adventní neděli mi totiž zazvonil v pozdním odpoledni telefon, ve 
kterém jsem se dozvěděla, že nám někdo vykradl naši Naslouchárnu, která 
v centru Plzně slouží lidem bez domova. Je to místo s možností osobní hygieny, 
setkávání u čaje i nad Biblí. Slaví se tam i mše, pro ty, kdo mají zájem, abychom 
společně zakusili, že každý lidský život je Božím tajemstvím. Každé vloupání 
znamenalo ohromnou spoušť, totální chaos beze smyslu, přeřezané kabely, vy
házené věci ze skříní, ukradení toho, co šlo odnést. Celý týden jsme to vždy 
uklízeli a dávali do původního stavu, bylo to velmi vyčerpávající pro nás všech
ny. Poslední, čtvrtý telefon jsem ukončila s tím, že končím, že se vším praštím. 
Možná má Bůh jiné plány, možná to máme zabalit a dělat jiné věci, říkala jsem si. 

Ale právě v tom nejhorším začalo být jasné, že úklid si vzali za své zvlášť Stan
da s Henrietou, kteří už několik let žili na ulici. Postupně se Standa s Henrietou 
osvědčili natolik, že se stali hlídači a prvními obyvateli Naslouchárny. V průběhu 
roku nám nabízeli stále větší pomoc a přebírali odpovědnost. Standa s Henri
etou tak dnes otvírají dveře Naslouchárny pro ty, kteří žijí na ulici, téměř každý 
den. Příchozí návštěvníky vítají, znají je jménem, pomáhají jim vyprat věci, vy
dávají vyprané prádlo, přijímají čisté oblečení, vaří kávu a čaj a také polévku, po
máhají s hygienou. Dokonce se sami ujali organizace úklidu města pro lidi bez 
domova, aby mohli v těžké coronavirové době získat stravenku a hlavně se zase 
společně sejít u práce. Pozvali lidi z ulice, s sebou uvařili čaj a udělali svačiny. Je 
totiž opravdu znát, že si sami prošli hrůzou života na ulici, vědí moc dobře, co to 
je, ale také to, jaká je cesta ven. Dokážou vyslechnout a pochopit bídu druhých, 
ale jsou také odpovědní a vyžadují odpovědnost. Standa s Henrietou se tak 
vlastně díky adventním lupičům stali nedílnou součástí našeho týmu K srdci z.s, 
a nesmírně nás i naši činnost obohatili. Bez nich by Naslouchárna nebyla nikdy 
tak využitá, jako je dnes. A tak s určitým úsměvem dnes mohu říci: požehnaní 
„adventní lupiči“. 

Ať už náš Advent probíhá jakkoliv, věřme, že Bůh přichází, možná docela ji
nak, než jsme si naplánovali či vysnili, ale přichází svým způsobem i tam, kde 
bychom ho třeba vůbec neočekávali. Očekávejme jej bezprostředně, s důvěrou 
jako děti, které hledí s úžasem. Očekávejme jej, jako žena, která v porodních 
bolestech rodí nový život. Očekávejme jej, jako ti, kteří vědí, že již nemají na 
tomto světě moc času. A nebojme se modlit o vánoční zázrak pro náš život. 
A kdyby přeci jen přišel nějaký ten strach a pochybnost, věřme: Bůh sám nám 
pošle anděla, aby nám řekl: Neboj se...!     

Lucie Vavrušková
nemocniční kaplanka a ředitelka zapsaného spolku K Srdci, z.s.
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PROSINEC
Otvírací doba Katedrály sv. Bartoloměje o Vánocích 2021: 
24. 12.   od 10 do 15 hodin
25. 12.–26. 12. od 11 do 16 hodin
27. 12.–30. 12.  od 10 do 17 hodin
31. 12.   od 10 do 15 hodin                       
1. 1. 2022 od 11 do 15 hodin       

Otvírací doba Plzeňské věže o Vánocích 2021:
(poslední vstup je možný vždy nejpozději 30 min. před koncem otvírací doby)     
24. 12.  od 10 do 15:30 hodin
25. 12.–26. 12. od 10 do 16 hodin
27. 12.–30. 12. od 10 do 17 hodin
31. 12.  od 10 do 15 hodin
1. 1. 2022 od 11 do 15 hodin                  

1. prosince od 10:00: Rekolekce pro seniory, PlzeňBory, fara (Thámova 30)
Program:
9:00 mše svatá v kostele sv. Jana Nepomuckého
9:50 setkání na faře, malé občerstvení
10:00 přednáška P. Bogdana Stępieńa, diskuze
11:30 společná modlitba růžence, dobrá polévka

1. prosince od 20:00: Chvály nejen s Horou, Plzeň
DCM a Vysokoškolské společenství Hora v Plzni zvou do kostela Nanebevzetí 

Panny Marie k večeru modliteb a chval (začátek po mši svaté).
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4. prosince od 9:30 do 15:00: Adventní rekolekci s biskupem Tomášem, online
Rekolekce s plzeňským biskupem na téma Víra, naděje, láska, proběhne onli

ne. Odkaz na rekolekci  najdete na adrese www.bip.cz/reko.

4. prosince od 14:00 do 17:00: Sobotní škola on-line, Zoom
Sobotní škola je příležitost pro dospělé (i dospívající), jak posílit vlastní víru 

intelektuálně i zkušenostně. Po zkušenosti „koronavirového roku“ probíhají se
tkání i nadále online, s výjimkou prvního a posledního termínu. Organizují mi
sionáři obláti z Plas.

5. prosince od 6:45: Adventní mše s roráty v podání Literátského bratrstva, Plzeň
Zveme vás na mši svatou do katedrály sv. Bartoloměje v Plzni. Každý z účast

níků mše dostane zpěvníček a bude se moci zpěvu sám aktivně zúčastnit. V le
tošním roce bude zpěv rorátů doprovázet i poměrně početná skupina hudeb
níků, housle, flétny, klarinety, kontrabas a varhany.

5. prosince od 14:00: Poutní mše ke cti sv. Mikuláše, Tisová
Poutní mše ke cti sv. Mikuláše bude sloužena v kostele sv. Mikuláše. 

5. prosince od 15:00: Adventní půlhodinka s Jakubem Janštou, Plzeň
I v letošním roce budou v katedrále sv. Bartoloměje probíhat po celý advent 

(vždy v neděli od 15:00) adventní půlhodinky. O druhé neděli adventní se mů
žete zaposlouchat do varhanní improvizace Jakuba Janšty.

5. prosince od 15:00: Koncert Merklínského pěveckého sboru, Jáchymov
Koncert se koná v kostele sv. Jáchyma.

5. prosince od 17:00: Dětský adventní koncert ZUŠ J. S. Bacha, Štěnovice
Dětský adventní koncert se bude konat na farní zahradě ve Štěnovicích.

9. prosince od 17:30: Mše svatá, návštěva Mons. Václava Malého, Plzeň
Pokud nedojde k razantnímu zpřísnění opatření proti šíření koronaviru, 

bude hostem setkání přátel a dobrodinců salesiánského díla v Plzni Mons. 
Václav Malý. Setkání začne v 17:30 mší svatou v kostele sv. Martina a Prokopa 
a pokračovat bude od cca 18:15 v budově Salesiánského střediska mládeže 
v Plzni.

11. prosince od 9:00 do 17:00: Oldies – setkání „starších mladých“, Plasy
Všechny „starší mladé“ (14–19 let), tedy „oldies“, zvou misionáři obláti do spo

lečenství na faře v Plasích. Společenství doprovází Vlastimil Kadlec, OMI a tým 
mladých oblátských laiků. 

11. prosince od 18:00 do 21:00: Sobotní communiio s eucharistií kolem stolu, Dolní Bělá
Pro farníky, kteří by chtěli jednou měsíčně slavit společně eucharistii kolem 

stolu jako první křesťané a strávit pak sdílením a společným programem část 
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večera, nabízí misionáři obláti tuto příležitost v rámci tzv. Sobotního commu
nia. Setkání se uskuteční na faře v Dolní Bělé.

12. prosince od 6:45: Adventní mše s roráty v podání Literátského bratrstva, Plzeň
Zveme vás na mši svatou do katedrály sv. Bartoloměje v Plzni.

12. prosince od 15:00: Adventní půlhodinka s Jaroslavem Tůmou, Plzeň
O třetí neděli adventní se můžete zaposlouchat do varhanní improvizace Ja

roslava Tůmy.

12. prosince od 16:30: Koncert Bel Canto pro záchranu varhan, Kdyně
Zveme vás na koncert dívčího uskupení Bel Canto pod vedením Bety Johán

kové. Koncert pro záchranu místních varhan pořádá farnost Kdyně. Ti, kteří ne
přijdou, ale přesto by rádi podpořili opravu vzácných barokních varhan, tak mo
hou učinit prostřednictvím účtu FN Dominanty: 212 356 826/0300 pod VS: 0107377, 
se zprávou pro příjemce DAR VARHANY KDYNĚ. Předem děkujeme za podporu. 

17. prosince od 18:00: Půjdem spolu do Betléma, Plzeň
Přesně týden před Štědrým dnem položí biskup Tomáš Holub sošku Ježíška 

do jesliček na nám. Republiky v Plzni jako znamení blížících se Vánoc. Přidejte 
se i vy k průvodu, který povede plzeňský ponocný z budovy plzeňského biskup
ství (nám. Republiky 35),

17. prosince od 18:00: Vánoční koncert Michala Hrůzy, Kladruby u Stříbra
Zveme vás na vánoční koncert Michala Hrůzy do klášterního kostela Nanebe

vzetí Panny Marie v Kladrubech u Stříbra.

17. prosince od 19:30: Adventní varhanní koncert, Jáchymov
Zveme vás na adventní varhanní koncert Michaely Káčerkové do kostela sv. 

Jáchyma v  Jáchymově. Královský nástroj se rozezní ve slavných varhanních 
skladbách J. S. Bacha, J. Brahmse, C. Francka a L. Boelmanna.

18. prosince od 17:00: Koncert Merklínského pěveckého sboru, Horní Blatná 
Zveme vás na koncert do kostela sv. Vavřince.

18. prosince od 18:00: Večer chval v Plasích, farní dům
Plaská komunita misionářů oblátů spolu s asociovanými laiky vás zve k mod

litbě chval.

19. prosince od 6:45: Adventní mše s roráty v podání Literátského bratrstva, Plzeň
Zveme vás na mši svatou do katedrály sv. Bartoloměje v Plzni.

19. prosince od 15:00: Adventní půlhodinka s Pavlem Šmolíkem, Plzeň
O čtvrté neděli adventní se můžete zaposlouchat do varhanní improvizace 

Pavla Šmolíka.
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19. prosince od 15:00: Vánoční koncert, Kladruby u Stříbra.
Zveme vás na vánoční koncert souboru staré hudby Cavalla do klášterního 

kostela Nanebevzetí Panny Marie v Kladrubech.

19. prosince od 15:00: Adventní koncert se zamyšlením, Ostrov
Adventní koncert se koná na faře v Ostrově (Malé nám. 25). Na flétnu zahraje 

Michaela Petrová, na harfu Zdislava Melicharová.

19. prosince od 15:00: Zpovídání v Plzni
V kostele sv. Jana Nepomuckého v Plzni bude svátost smíření udělovat více 

kněží. Využijte této příležitosti.

21. prosince od 16:00: Tradiční živý betlém, Kdyně
Na dvoře fary ve Kdyni se bude po dvouleté odmlce opět konat tradiční živý 

betlém. Vaši duši prohřeje příběh o narození Ježíška a zpěv dětí, o vaše tělo se 
postará svařené víno. Na společné setkání se těší farnost Kdyně.

21. prosince od 19:00: Adventní koncert pro Hospic sv. Lazara, Plzeň
Téměř stovka studentů hudebních gymnázií z Prahy a rakouského Lince spo

lečně se studenty pěveckého sboru při Církevním gymnáziu v Plzni připravuje 
adventní koncert v nově otevřené katedrále sv. Bartoloměje. V jejich podání 
ožijí skladby mistrů barokní a klasické hudby. Dopřejte si vnitřní ztišení a načer
pejte to nejkrásnější z předvánočního času. Zakoupením vstupenky podpoříte 
činnost Hospice sv. Lazara, kromě zážitku z koncertu si tak odnesete ještě dobrý 
pocit. Koncert se koná pod záštitou primátora města Plzně a hejtmanky Plzeň
ského kraje.

25. prosince od 10:00: Mše svatá s hudebním doprovodem, Staňkov
Na Boží hod vánoční bude v kostele sv. Jakuba Staršího ve Staňkově sloužena 

mše svatá s hudebním doprovodem. Zazní Česká mše vánoční od Eduarda Mar
huly v podání komorního souboru Collegium Musicum Staňkov.

25. prosince od 15:00: Vánoční koncert Orbis pictus, Ostrov
Zveme vás do kostela sv. Michaela archanděla a Panny Marie Věrné v Ostrově 

na koncert ženského pěveckého souboru Orbis pictus. Vstupné dobrovolné.

25. prosince od 15:30: Zpívání u jesliček, Plzeň
Zveme vás do kostela sv. Jana Nepomuckého na Chodském náměstí v Plzni. 

Na setkání se těší Jana a Petra Boučkovy a hosté. Jesličky si můžete v kostele 
prohlédnout denně od 8:00 do 17:00.

25. prosince od 16:00: Slavnostní hudební nešpory v katedrále sv. Bartoloměje, Plzeň
Slavnostním hudebním nešporám bude předsedat biskup Tomáš Holub. 

Účinkuje Katedrální schola pod vedením Petra Kryla. Za varhany usedne regen
schori Aleš Nosek.
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26. prosince od 11:00: Svatoštěpánská vánoční mše, Kladruby u Stříbra

Svatoštěpánskou vánoční mši v klášterním kostele Nanebevzetí Panny Marie 
v Kladrubech bude sloužit P. Miroslav Martiš.

26. prosince od 15:00: Česká mše vánoční Jakuba Jana Ryby, Plzeň
Zveme vás do kostela sv. Jana Nepomuckého k poslechu České mše vánoční 

Jakuba Jana Ryby v podání Plzeňského smyčcového orchestru.

26. prosince od 16:00: Česká mše vánoční Jakuba Jana Ryby, Plzeň
Zveme vás na slavnostní vánoční koncert do katedrály sv. Bartoloměje na 

nám. Republiky v Plzni. Účinkovat bude soubor Resonance a členové Divadla 
J. K. Tyla. Řídí: Jitka Chaloupková.

26. prosince od 16:00: Koncert Quo Vadis ve prospěch Tříkrálové sbírky, Plzeň
V neděli 26. prosince v 16:00 vás zveme do kostela Nanebevzetí Panny Ma

rie v Plzni na tradiční vánoční koncert Quo Vadis ve prospěch Tříkrálové sbírky 
2022.

27. prosince od 15:30: Zpívání u jesliček, Plzeň
Zveme vás do kostela sv. Jana Nepomuckého na Chodském náměstí v Plzni. 

Na setkání se těší a Jana a Petra Boučkovy a hosté.

28. prosince od 18:00: Vánoční koncert skupiny Roháči, Horní Blatná
Zveme vás do kostela sv. Vavřince v Horní Blatné. 

28. prosince od 19:00: Koncert Merklínského pěveckého souboru, Pernink
Koncert se koná v kostele Nejsvětější Trojice v Perninku.

29. prosince od 17:00: Vánoční koncert kapely Zavěšený kafe, Abertamy
Koncert se koná v kostele Čtrnácti sv. pomocníků v Amertamech.

30. prosince od 16:00: Vánoční koncert Orbis pictus, JáchymovSuchá
Koncert ženského pěveckého sboru Orbis pictus se uskuteční v kostele Nej

světějšího Srdce Ježíšova.
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ONLINE adventní putování
Připravili jsme pro vás opět 4 adventní impulsy formou videa jako povzbu

zení pro cestu adventem. Každou sobotu večer bude na www.bip.cz/advent21 po
stupně zveřejněno jedno zamyšlení na téma: Bděte, Připravte, Proměňte se a Věřte, 
tentokrát od různých jáhnů naší diecéze.

ONLINE adventní rekolekce s biskupem Tomášem
Proběhne v sobotu 4. prosince 2021, od 9:30 do 12:30 na www.bip.cz/advent21. Téma 

rekolekce je Víra, naděje, láska.

Přinesení Ježíška do jeslí
V pátek 17. prosince v 18:00 vyjde v Plzni průvod od biskupství a přinese Ježíška 

do betléma na nám. Republiky. Od 17:00 bude na náměstí koncert sboru Zvon
ky z Trhových Svin s názvem Putování za světlem.

Připravujeme:
Pouť nejen pro manžele (19. února 2022)
Prezenční kurz Přípravy na život v manželství od 22. února 2022 v Plzni (Fran
tiškánská 11)
Kurz partnerské komunikace (26.–27. března a 12.–13. dubna)
Víkend pro Matku a dceru (13.–15. 5. 2022 v Horní Blatné)
Diecézní setkání rodin (Plzeň???, 25. června 2022)
Víkend pro chlapy 29. 4.–1. 528

Centrum pro rodinu

Pastorační centrum
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Křesťanská psychoterapeutická poradna při biskupství nabízí poradenství v oblasti 
rozvoje osobnosti, těžkých životních situací, mezilidských vztahů, manželské 
poradenství a párovou terapii (více na www.poradnaukaplicky.cz). Poradnu vede 
psychoterapeutka Marie Kutilová, možnost online konzultací. 

Domluva: marie.kutilova7@gmail.com, 606 710 631. 

Kontakt: rodiny@bip.cz
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že DCM, Františkánská 11, Plzeň 301 00 (vchod vedle Muzea církevního umění)

FB: DCM Plzeň; nový web: www.dcmplzen.cz; Instagram: dcm_plzen; YouTube: 
DCM Plzeň.
Kontakt: dcm@bip.cz.
Tel.: 607 685 729 (Sára Kolbová)

Studentské středy na DCM
KDY: KAŽDÁ STŘEDA | 17–21 hodin 
KDE: DCM a farní sál
17 h 

Teologické okénko – přednášky o křesťanském učení + diskuze – Vojtěch Soud
ský OP 

Středoškolské společenství pro všechny od 15 let – setkání již probíhají
19 h 

Studentská mše sv. v kostele NPM (možnost svátosti smíření od 18:45)
20 h 

Vysokoškolské společenství HORA v Plzni – farní sál 

Víkend na DCM 12+
Po více než roce jsme se opět rozhodli strávit společně čas na DCM v Plzni 

8.–9. října 2021. Akce byla zaměřena na mládež 12+ s využitím zázemí DCM 
a technického servisu děvčat spolča 15+.

Vydali jsme se všichni na cestu do Plzně v pátek podvečer. Po příjezdu násle
doval rychlý nákup všeho potřebného, ubytování na DCM, příprava večeře, hry, 
promítání dobrodružného filmu „KonTiki“, večerní modlitba.

V sobotu jsme se probudili do krásného podzimního dne. Počasí nám oprav
du přálo, rychle na mši sv. (kdo si chtěl přivstat), snídani a vyrazit do přírody. 
Naším cílem byla rozhledna Krkavec. Pro mnohé bylo velkým překvapením, jak 
blízko za Plzní je krásný les. Zvolená cesta vedla kolem boleveckých rybníků 
a kolomazné pece. Cestou jsme si užili spousty legrace.

Věřím, že jsme si výlet všichni hezky užili a budeme s úsměvem vzpomínat 
třeba na chybnou volbu tramvaje.

Vážíme si času, který s námi strávil náš P. Miroslaw Gierga – páteční večer. Také 
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P. Pavlu Fořtovi vyšel čas a mohl s námi povečeřet. Děkujeme DCM za poskyt
nuté zázemí, starším děvčatům za skvělou pomoc. Těšíme se na příště a snad i s 
podobnou partou z okolí.

Marie Petržíková

Společenství sv. Josefa
Hle, já činím věci nové. Iz 43,19. Jsme spolčo pro mladé pracující (25–35 let). 

Setkáváme se vždy ve čtvrtek v 19 hodin v prostorách DCM. Více se dozvíš na 
FB: Společenství sv. Josefa v Plzni. 
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Z charitního života Z charitního života 
v západních Čecháchv západních Čechách

Hledáme koledníky pro Tříkrálovou sbírku
Při 22. ročníku Tříkrálové sbírky se bude koledovat v  termínu 1.–16. ledna. 

Hledáme malé i velké koledníky, kteří by jako tři králové přinášeli požehnání 
navštíveným domovům a přijímali do kasičky příspěvky na charitní pomoc po
třebným lidem, jichž v současné době stále přibývá. Zúčastnit se mohou lidé 
s dobrým srdcem všech generací. Každá kolednická skupinka má svého vedou
cího, který je plnoletý a nese odpovědnost za svěřenou pokladničku. Oslovu
jeme všechny, kteří se dosud zúčastňovali, a vybízíme také k hledání nových 
kolednických tváří. Zájemci se mohou stát i koordinátory sbírky v  oblastech, 
kde se dosud nekoledovalo. 

Máteli zájem se do Tříkrálové sbírky aktivně zapojit, kontaktujte nejbližší 
místní charitu nebo koordinátorku pro Diecézi plzeňskou Helenu Pachnerovou 
na tel. 731 433 015, email helena.pachnerova@dchp.charita.cz, nebo Evu Karasovou 
na tel. 731 591 852, email: eva.karasova@dchp.charita.cz.

Děkujeme za vaši podporu.

Z přípravy Tříkrálové sbírky
Pokud to epidemiologická situace dovolí, budou začátek Tříkrálové sbírky 

doprovázet oficiální zahájení v  jednotlivých městech a obcích, spojená se 
svěcením kříd a žehnáním koledníkům. K datu uzávěrky zpravodaje jsou po
tvrzena zahájení v krajských městech, v Plzni a Karlových Varech, shodně na 
3. ledna. 

V Karlových Varech vyjde v 10 hodin průvod od magistrátu k hlavní poště, 
kde od 10:15 proběhne slavnostní zahájení za účasti paní primátorky Andrey 
Pfeffer Ferklové a hejtmana Petra Kulhánka. V  Plzni je zahájení připravováno 
tradičně do Mázhausu plzeňské radnice na 16:00 a zúčastní se jej biskup Tomáš 
Holub. Následovat bude požehnání koledníkům.

Charita zachová některé nové způsoby koledování, které se osvědčily při 
poslední Tříkrálové sbírce a byly dobře využitelné i za nepříznivé epidemiolo
gické situace. Rozmisťovány budou stacionární pokladničky na veřejná místa, 
jako jsou obchody, úřady, lékárny či kostely. Jejich seznam v naší diecézi bude 
uveřejněn na webu Diecézní charity Plzeň www.dchp.cz a jejím Facebooku. Pokra
čovat bude i koleda online přes oficiální web www.trikralovasbirka.cz. V plánu jsou 
další novinky: některé charity budou vedle bankovního převodu nově umožňo
vat i přispění přes QR kód a zejména pro místa, kde se běžně nekoleduje, budou 
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zřizovány „mobilní kasičky“, tedy pokladničky přivážené do obce automobilem 
na dohodnutou hodinu a místo.

Charita bude respektovat všechna vládní nařízení platná v době konání sbír
ky a podle nich případně upraví její organizaci.

Milostivé léto
Ve dnech 28. října 2021 – 28. ledna 2022 probíhá v České republice takzva

né Milostivé léto, kdy dlužníci mají šanci splatit jistinu svého veřejnoprávního 
dluhu pouze s poplatkem 908 Kč. Tímto způsobem jim bude ukončena exekuce 
a odpuštěno takzvané „příslušenství“ (úroky) závazku. Milostivé léto však platí 
jen pro exekuce vymáhané soudním exekutorem a dluh musí být veřejnoprávní 
povahy. Jedná se typicky o dluhy vůči státu, obci, městské části nebo jimi zři
zovaným institucím. Věřitelem tak mohou být státní podniky, včetně zdravot
ních pojišťoven či České televize, nebo třeba provozovatel městské či krajské 
hromadné dopravy. Charitní služby jsou o Milostivém létu dobře informovány 
a případným zájemcům pomohou radou, zda se jejich dluhů Milostivé léto týká 
a jak dále postupovat. Podrobnější informace jsou dostupné z webu Diecézní 
charity Plzeň či Charity Česká republika. V naší diecézi se může široká veřejnost 
bezplatně obracet například na charitní Občanskou poradnu Cheb nebo na So
ciální poradnu Oblastní charity Klatovy.

Noví rodiče pro Adopci na dálku vítáni
Pro projekt Adopce na dálku hledáme nové rodiče. Nejde o skutečnou adop

ci, ale o roční příspěvek na vzdělávání (7 000 Kč) konkrétnímu dítěti v Latinské 
Americe, kde je chudoba největší překážkou v získání vzdělání. Děti z chudin
ských oblastí jsou často rodiči využívány pro práci na polích, v domácí výrobě 
nebo při pouličním prodeji. Vzdělání jim zajistí lepší životní podmínky. Cílem je, 
aby „adoptivní děti“ dokázaly v životě zabezpečit svoje rodiny tak, že jejich děti 
už nebudou muset být do rozvojových programů zařazovány.

Zájemci získají další informace na webu Humanitární pomoc Diecézní charity 
Plzeň: www.humanitarni.dchp.cz nebo u asistentky projektu Jaroslavy Medunové 
(mob.: +420 731 433 058, email: adopce@dchp.charita.cz).

Petr Šimek, PR DCHP
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vikariátu patří románský kos
tel sv. Mikuláše v Potvorově, 
který zároveň patří k  našim 
nejvýznamnějším román
ským stavbám. V písemných 
pramenech se Potvorov obje
vuje k roku 1204, kdy je vydá
na listina, ve které se dosvěd
čuje dar pro klášter Plasy od 
Anežky a Kuna z  Potvorova. 
Anežka je považována za 
zakladatele potvorovského 
kostela. Jeho architektura se 
váže ke skupině západočes
kých kostelů, navazujících na 
štaufské románské umění, mající své kořeny v Alsasku, a ve své podstatě román
ského opevněného tribunového kostela se zachoval téměř intaktně dodnes. 
Chybí mu pouze mohutná věž v západním průčelí, která nepochybně zaujímala 
celou šířku lodi. Tato věž, která byla u nás řídkým typem tzv. westwerku, byla 
zřejmě snesena po značném poškození v husitských válkách. 

Kostel bez věže byl několikrát opravován a dostavován, naštěstí se dostav
by nedotkly podstaty stavby. Pro umístění zvonu (z roku 1486) byla přistavěna 
v roce 1825 drobná věž. V roce 1901 byl založen spolek pro slohovou obnovu 
kostela, v jehož čele stanul arch. Bohumil Štěrba, který jej do roku 1905 zrestau
roval. Předtím, díky kulovému blesku, který vnikl v roce 1898 do kostela a odra
zil v apsidě omítku, byly objeveny románské a gotické fresky. Jejich restaurová
ní proběhlo v roce 1938 a znovu v letech 2017–2018. V kostele se nachází ranně 
barokní oltář z roku 1673. Dnes se o kostel stará, spolu s  farností, Spolek pro 
románský kostel v Potvorově.

První písemná zmínka o obci Pernarec pochází z roku 1219, kdy se nacházela 
v majetku tepelského kláštera. Původní gotický kostel byl postaven v počátku 
14.  století se čtvercovým presbytářem a s boční sakristií. Presbytář byl pro
dloužen o  pětiboký závěr ve třetí čtvrtině 14. století. Výraznou úpravou bylo 
prodloužení lodě k západu v empírovém slohu s přistavěním věže v západním 

Kostely sv. Mikuláše
ve vikariátu Plzeň-sever

Potvorov, stav ve 13. století



35

Ko
st

el
y s

v.
 M

ik
ul

áš
e

průčelí v letech 1820–22. 
Věž je krytá štíhlou stanovou 
střechou, která vykazuje až 
charakter obelisku. Histori
zující úpravy dále pokračo
valy na přelomu 19. a 20. sto
letí a v roce 1931. Kostel byl 
postaven jako orientovaná, 
jednolodní pozdně gotická 
stavba, s  novodobější lodí 
a  věží v  západním průče
lí, krytá valbovou střechou 
s taškovou krytinou. 

Vybavení kostela je pře
vážně barokní, hlavní oltář 
je opatřen na zdi visícím obrazem sv.  Mikuláše, práce z  poloviny 18. století. 
Dva oltáře sv. Anny a sv. Martina u vítězného oblouku jsou pozdně barokní, 
dynamická poprseň kazatelny, přístupné přímo ze sakristie, je také barokní. Po
zoruhodná je i empirová křtitelnice, pořízená zřejmě spolu s novým věžovým 
průčelím v roce 1822. 

Kozojedy jsou vesnicí na Kralovicku blízko Berounky. Byla založena na starším 
osídlení koncem 15. století velkoryse s nadějí na vznik města. Kostel zde stá
val již ve 14. století (zmínka 1363), V roce 1678 Kozojedy zakoupil klášter Plasy. 
V roce 1720 navrhl Jan Santini nové průčelí, které bylo realizováno až po jeho 
smrti Ondřejem Kondelem. Přestavba zachovala ve zdivu presbytář i kostelní 
loď, které představila relativně monumentální průčelí s věží s erbem opata Ev
žena Tyttla s letopočtem 1727. 

Hlavní oltář je ze 17. století. Jeho poškozený obraz sv. Mikuláše byl v 19. stole
tí odstraněn a místo něho zde byla umístěna gotická socha Madony z konce 14. 
století, kterou nedávno nahradila kopie od Bartoloměje Štěrby. Originál může

te vidět v muzeu v Mariánské 
Týnici. Socha Kozojedské Ma
dony patří do skupiny soch 
Mistra Žebrácké Madony 
a  byla vnímána jako milost
ná a zázračná socha. V  kos
tele se nacházelo dalších pět 
gotických soch, které jsou 
uchovávané v  depozitáři. 
Významný je zde také boční 
oltář sv. Jana Nepomucké
ho s  velkým reliéfem světce 
z roku 1715 a kazatelna, po
depíraná sochou anděla.

Jan Soukup

Pernarec

Kozojedy
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Když se řekne synoda, vybaví se mi paralela s Božím královstvím. To už je mezi 
námi, i když ještě ne v plnosti. Synoda je kráčení spolu, styl života křesťanů, kteří 
se učí být a jít spolu jako jedno společenství Božího lidu. K této cestě, synodě, 
jsme vybízeni a povzbuzováni, bez ohledu na různost. Jsme zváni zakoušet pří
tomnost a působení Ducha svatého tam, kde žijeme, v konkrétním společen
ství, se kterým slavíme eucharistii. Nebojme se slavit i synodu, naše setkávání, 
pojďme vytvářet prostředí vzájemného naslouchání, kde je každý přijat. Ote
vřeme se Duchu Božímu s důvěrou, že chceme být spolu přes všechnu naši růz
nost, hledejme způsoby, jak se můžeme všichni zapojit, hledejme cestu jeden k 
druhému, jak se těšit navzájem, aby byl svět přívětivější. Žijme tak, aby všichni 
kolem nás s úžasem říkali: „Hleďte, jak se milují,“ a toužili být s námi. Majka La
chmanová

Nepřehlédněte informace z Karmelitánského knihkupectví 
Otevírací doba v prosinci 2021:
3. a 6. 12. zavřeno, dovolená
Pondělí, středa, čtvrtek: 9:00–18:00
úterý, pátek: 8:00 – 16:00
sobota 18. 12. 9:00 – 16:00
24. 12. 2021 – 7. 1. 2022 zavřeno, dovolená, inventura

Informace pro zákazníky kněze, pastorační pracovníky: Na konci prosince 
a začátkem ledna bude zavřeno z důvodu inventury. Prosím, nakupte si potřeb
né zboží (liturgické potřeby) během prosince v uvedené otevírací době nebo 
objednejte na plzen@kna.cz, tel. 602 506 287. V době inventury není možné pro
dávat zboží. Děkujeme za pochopení, rádi vyjdeme vstříc během prosince.

Nabídka novinek a zajímavých knih, které potěší pod stromečkem
365 dní s otcem Piem

Výbor z duchovní korespondence sv. Pia z Pietrelciny je cennou sbírkou du
chovních inspirací i poučení praktického rázu. Kapucínský světec nás vybízí, 
abychom se vydali na cestu s Ježíšem, a ukazuje pevné body, na kterých stojí 
autentická křesťanská existence. Jeho opravdovost promlouvá i k lidem 21. sto
letí – kněžím, řeholníkům, laikům žijícím ve světě, mladým lidem i těm, kdo víru 
hledají. Prožijte jeden rok v doprovodu této charismatické osobnosti – a  du
chovně omládnete. 
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Bůh své bitvy neprohrává, Vojtěch Kodet v rozhovoru s Janem Paulasem 
Přívětivá tvář a laskavý úsměv na titulní straně očekávané knihy rozhovorů 

s P. Vojtěchem Kodetem může potěšit věřící napříč generacemi. Možná zatouží
te najít tento titul pod stromečkem nebo jej sami darovat. 

Z  dalších knih, které mohou udělat radost Vám nebo Vašim blízkým, před
stavujeme několik titulů pro dospělé i pro děti: Ve stínu Všemocného (Gereon 
Goldmann) o pravdivém příběhu františkána mezi nacisty; Vyprávěj mi o Desateru 
(Bruno Fererro), Oslík a vánoční andělíček (Otfried Preußler); Vánoční přání (Hana Pink
nerová). 
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Do tohoto zpravodaje přispěli svými fotografiemi: Václav Beneš, Krzysztof 
Dędek, Soňa Pikrtová, Jan Soukup a Jiří Strašek.

Vážení čtenáři, vítáme také vaše obrazové a textové příspěvky do zpravodaje, 
které můžete posílat na adresu zpravodaj@bip.cz nebo poštou (nám. Republiky 35, 
Plzeň, 301 00).
Web plzeňské diecéze: www.bip.cz.
Na vaše příspěvky se těší Jana Lazarová, redaktorka.

Z diáře emeritního biskupa Františka

2. 12. 14:00 Plzeň, Domov sv. Alžběty, mše svatá pro seniory
7. 12. 10:00 Plzeň, setkání s klienty Domova sv. Aloise
9. 12. 14:00 Plzeň, Domov sv. Alžběty, mše svatá pro seniory
 17:00 Sokolov, Večer seniorů
14. 12.  Rokycany, návštěva charitních zařízení
16. 12. 14:00 Plzeň, Domov sv. Alžběty, mše svatá pro seniory
18. 12. 18:00 Klatovy, adventní setkání
23. 12. 14:00 Plzeň, Domov sv. Alžběty, mše svatá pro seniory
30. 12. 14:00 Plzeň, Domov sv. Alžběty, mše svatá pro seniory
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Z diáře biskupa Tomáše
2. 12.  16:00 Plzeň, Masné krámy, Premiéra filmu o vzniku 
  repliky Plzeňské madony s následnou 
  besedou
4. 12.  9:30 online, adventní rekolekce Víra, naděje, láska 
7. 12.  12:30 Plzeň, Biskupství plzeňské, Kněžská rada
13. 12.  9:00 Plzeň, radnice, vánoční promluva 
  k zastupitelstvu města Plzně
17. 12.  8:00 Plzeň, LF UK, přednáška etiky pro studenty 
  3.ročníku Lékařské fakulty v Plzni
18. 12.  11:00 Plzeň, katedrála sv. Bartoloměje, mše sv. 
  s žehnáním praporu 35. pěšího pluku
20:00  Plzeň, Parkhotel, Maturitní ples Církevního 
  gymnázia
19. 12. 10:00 Plzeň, katedrála sv. Bartoloměje, mše sv. 
  s udělením akolytátu
 15:00 Plzeň, katedrála sv. Bartoloměje, adventní 
  půlhodinka
 17:00  Záluží, Dvůr Gigant, Adventní zpívání
24. 12. 11:00 Plzeň, náměstí Republiky, živý Betlém
 22:00 Plzeň, kostel Nanebevzetí Panny Marie, pontifikální 
  mše svatá
 24:00 Plzeň, katedrála sv. Bartoloměje, půlnoční 
  bohoslužba
25. 12. 10:00 Plzeň, katedrála sv. Bartoloměje, pontifikální mše 
  svatá
 16:00 Plzeň, katedrála sv. Bartoloměje, pontifikální 
  nešpory
31. 12. 16:00 Plzeň, katedrála sv. Bartoloměje, mše na 
  zakončení roku
1. 1.  10:00 Plzeň, katedrála sv. Bartoloměje, pontifikální mše 
  svatá


